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Protokół nr 30-12/2012 
z  posiedzenia 

Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia 
z dnia 13 grudnia 2012 r. 

w  Nowym Ratuszu, przy ul. Wały Jagiellońskie 1, w sali nr 003 
 
 
Posiedzenie rozpoczęło się  o godz. 16:00 
 
Obecność: 
Posiedzenie Komisji odbyło się w 5-osobowym składzie, wg. listy obecności, 
stanowiącej załącznik nr 1 do protokołu. 
 
Lista pozostałych osób uczestniczących w posiedzeniu stanowi załącznik nr 2 do 
protokołu. 

 

Posiedzeniu przewodniczyła radna Beata Dunajewska – Daszczyńska.  

Przewodnicząca stwierdziła kworum, otworzyła posiedzenie i powitała zabranych.  

Przewodnicząca poinformowała, Ŝe porządek został wysłany członkom Komisji oraz 
gościom 7 dni przed posiedzeniem.  
 
Porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  
 

Następnie poinformowała o wprowadzeniu do porządku druków nr 761, 760 oraz 
punkt ostatni: ”sprawy bieŜące, wolne wnioski, korespondencja” wprowadzić jako 
punkt 5.   

Uwzględniając powyŜsze porządek posiedzenia przedstawiał się następująco: 

1. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie uchwalenia 
budŜetu Miasta Gdańska na 2012 rok (druk 761) 
 

2. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2012-2040 
(druk 760) 
 

3. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na udzielenie 
bonifikaty od opłat rocznych z tytułu ustanowionego prawa trwałego zarządu na 
rzecz Gdańskich Domów dla Dzieci – druk nr 742 
 

4. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia „Gdańskiego Programu 
Wspierania Rodziny i Rozwoju Pieczy Zastępczej na lata 2012-2014”  druk nr 
754 
 

5. Sprawy  bieŜące, wolne  wnioski, korespondencja 
 

6. Informacje na temat Gdańskiej Spółdzielni Socjalnej – podsumowanie kolejnego 
roku działania 
 



2 
 

7. Rady Osiedla i ich działanie na rzecz lokalnych społeczności na przykładach 
Rady Osiedli: Brzeźno i Jasień 

 
Porządek przyjęto jednogłośnie 3 głosami „za” 
 
      
     PUNKT 1 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie uchwalenia 
budŜetu Miasta Gdańska na 2012 rok (druk 761) 
 
Druk nr 761 – stanowi załącznik nr 4 do protokołu.  
 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Finansowego UM zreferowała projekt 
uchwały.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Jacek W. Teodorczyk – członek komisji 
W uzasadnieniu do budŜetu znalazłem zakupy inwestycyjne, w tym wyposaŜenie w 
sprzęt kuchenny szkoły a nie podano numeru szkoły. 
 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Finansowego UM 
Tak, brakuje numeru, poprawimy to.  
 
Jacek W. Teodorczyk – członek komisji 
Z przyjemnością obserwuję, Ŝe wydatki na Biuro Rady Miasta Gdańska nie 
wyczerpały się całkowicie.  
 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Finansowego UM 
To prawda, oszczędnie państwo gospodarowali.  
 
Nie było więcej pytań, przystąpiono do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 3 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 30-12/141/61/2012 – załącznik nr 5 do protokołu.  
 
 
     PUNKT 2 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2012-2040 
(druk 760) 
 
Druk nr 760 – stanowi załącznik nr 6 do protokołu.  
 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Finansowego UM zreferowała projekt 
uchwały.  
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Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
PoniewaŜ nie było Ŝadnych pytań, Komisja przystąpiła do głosowania nad 
pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja jednogłośnie 3 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 30-12/142/62/2012 – załącznik nr 7 do protokołu. 
 
 
     PUNKT 3 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na udzielenie 
bonifikaty od opłat rocznych z tytułu ustanowionego prawa trwałego zarządu na 
rzecz Gdańskich Domów dla Dzieci – druk nr 742 
 
Druk nr 742 stanowi załącznik nr 8 do protokołu.  
 
Iwona Poniatowska – Olejniczak – Dyrektor Gdańskich Domów dla Dzieci 
zreferowała projekt uchwały.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
PoniewaŜ nie było Ŝadnych pytań, przystąpiono do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały. 
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 3 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 30-12/143/63/2012 – załącznik nr 9 do protokołu. 
 
     PUNKT 4 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia „Gdańskiego Programu 
Wspierania Rodziny i Rozwoju Pieczy Zastępczej na lata 2012-2014”  druk nr 
754 
 
Druk nr 754 – stanowi załącznik nr 10 do protokołu.  
 
Ewelinę Nosek – Inspektor w Wydziale Polityki Społecznej UM zreferowała 
projekt uchwały.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Jacek W. Teodorczyk – członek komisji  
Materiał jest bardzo obszerny, po którego przeczytaniu mamy moŜliwość 
zorientowania się jaki jest stan. Słyszy się, Ŝe wielodzietnie gdańskie rodziny są 
biedne a w raporcie widzę, Ŝe w Gdańsku zamieszkuje 6755 rodzin wielodzietnych, 
z czego 10% to klienci MOPRu, z tego wnoszę, Ŝe ok. 6tys. nie jest objęta opieką, 
czy to dlatego, Ŝe mają za wysokie dochody?  
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Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Nie tylko bo są rodzinami, które sobie dobrze radzą w sytuacjach wychowawczych. 
Problemy wychowawcze i trudności rodzicielskie kojarzą nam się z rodzinami 
wielodzietnymi a one pojawiają się w rodzinie, a poniewaŜ znakomitą większością 
są rodziny z małą ilością dzieci w związku z tym tych problemów w rodzinach 
wielodzietnych się nie pojawia.  
 
Jacek W. Teodorczyk – członek komisji  
Chodzi mi o to ile tych rodzin wielodzietnych korzysta z dodatku mieszkaniowego, 
ja rozumiem, Ŝe skoro nie są klientami MOPRu to znaczy, Ŝe te pozostałe rodziny 
nie pobierają dodatku mieszkaniowego.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Mówiąc o klientach MOPRu mówimy o klientach korzystających z ustawy o pomocy 
społecznej natomiast zabezpieczenie czyli świadczenia rodzinne, zasiłki 
pielęgnacyjne, dodatki mieszkaniowe i alimentacyjne to jest klientela korzystająca 
z zabezpieczenia społecznego a nie z pomocy społecznej.  
 
Jacek W. Teodorczyk – członek komisji  
JeŜeli tak, to brak jest mi informacji ile rodzin korzysta z tych zabezpieczeń.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
JeŜeli dla państwa taka informacja jest interesująca bo ona teŜ moŜe posłuŜyć do 
róŜnych innych decyzji to my jesteśmy w stanie tę informację przygotować. 
Natomiast dla realizacji programu wspierania rodziny i pieczy zastępczej jest ona 
niepotrzebna.  
 
Jacek W. Teodorczyk – członek komisji  
Kolejna informacja, która mnie interesuje to ile osób z rodzin zastępczych wraca 
do rodzin biologicznych. Chodzi mi o efekty tej pieczy zastępczej.  
 
Ewa Zając – Miejski Ośrodek Pomocy Rodzinie w Gdańsku  
Poprzednia ustawa nie uruchamiała takich mechanizmów, łącznik rodziny 
biologicznej jest po raz pierwszy w tym programie czyli praca z tą rodziną jak 
dziecko idzie do pieczy i moŜliwości powrotu jak równieŜ bardzo szybka diagnoza 
ze nie ma moŜliwości powrotu co teŜ jest bardzo waŜne bo ustawa narzuca nam 
nawet 2-letni okres określenia tego i zgłoszenia uwolnienia prawnego dziecka i 
zgłoszenia do adopcji. I to jest w porządku natomiast jak te mechanizmy działają 
to będziemy w stanie powiedzieć najszybciej w pierwszym kwartale w przyszłym 
roku.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
W związku z tym, Ŝe mamy koniec roku 2012 a ten program o pieczy zastępczej 
zanim powstał był testowany, ja chciałam zapytać o największe niebezpieczeństwa 
i pułapki, oraz momenty trudne w realizacji.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Myśmy próbowali o tych pułapkach rozmawiać jak ustawa była procedowana, 
przedstawiciele MOPRu uczestniczyli w pracach podkomisji sejmowej, która 
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przygotowywała ustawę i mówili o niebezpieczeństwach  zapisów tej ustawy. To są 
niebezpieczeństwa polegające nie na tym, Ŝe zapis jest niewłaściwy, tylko 
niebezpieczeństwa polegające na tym, Ŝeby ten zapis rzeczywiście mógł być 
zrealizowany to nie jesteśmy do tego gotowi i to jest ta główna trudność, z którą 
się mocujemy, jesteśmy gotowi finansowo do udźwignięcia wszystkich zapisów, 
które same z siebie gwarantują znacznie efektywniejszą i lepszą opiekę i wsparcie, 
natomiast na dzień dzisiejszy nie są moŜliwe  do udźwignięcia i to zarówno dotyczy 
kwestii związanych z asystenturą, jak i kwestii związanych z koordynatorami, jak i 
kwestii związanych z nieumiejętnością monitorowania działań, jak i kwestii 
związanych z rodzinami pomocowymi, które wymagają pewnego przygotowania do 
tego, Ŝeby te role mogły pełnić, nie mówiąc o tym, Ŝe wymagają takŜe 
finansowania itp. Dla samorządu poza wskazaniem ścieŜki nie dano narzędzi  i 
wystarczającego finansowania jako moŜliwości realizowania i poniewaŜ to się nie 
zadziało samorządy zostały pozostawione w sytuacji, Ŝe niektóre chcą zaskarŜyć do 
trybunału tę ustawę dlatego, Ŝe ponoszą konsekwencje za coś co zostało im 
rzucone ponad moŜliwości i zasoby, którymi dysponują. My się takŜe boimy o to, Ŝe 
mamy za mało asystentów, za mało koordynatorów, ta rzeczywistość nabrzmiewa 
co raz bardziej takŜe z powodu podkreślania tych ekstremalnych sytuacji, w 
których się znaleźliśmy. Ja się ucieszyłam oglądając wczoraj „Wiadomości” gdzie 
pokazano pozytywną rodzinę i powiedziano, Ŝe nie moŜna publicznie wyłącznie 
piętnować tych ekstremalnych sytuacji poza tym, Ŝe budzi się lęk to Ŝadnego 
pozytywnego odzewu taka historia nie ma. Na to trzeba ogromnej machiny w tak 
duŜym mieście Ŝeby to zadanie zrealizować natomiast rodziny, które teraz czują 
się inwigilowane w sposób znacznie dramatyczniejszy i boją się, Ŝe jest 
nieposprzątane w domu i będzie z tego problem. Myślę, Ŝe tych niebezpieczeństw 
jest w tej chwili sporo, trzeba zachować zimną krew i rozsądek i w pełni ze sobą 
współpracować szukając środków, szukając rozwiązań. Chcę prosić państwa 
radnych o to Ŝebyśmy się nad tym pochylali a nie szukali niepowodzeń, Ŝebyście 
nas państwo wspierali w szukaniu moŜliwości jak najlepszej realizacji tego co 
merytorycznie rzecz biorąc jest dobrze zapisane.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Czyli rok 2013 będzie takim testem wdraŜania w Ŝycie tej uchwały i w 2014 roku 
będzie opracowany model prawdziwy i dobrze funkcjonujący. Czy jeszcze jakieś 
pytania?  
 
Piotr Gierszewski – członek komisji  
Ten program bardzo mi się podoba natomiast marzyło mi się kiedyś stworzenie 
takiego swoistego vademecum gdańskiej rodziny i kaŜdy to próbował robić na swój 
sposób. Mi ten program się o tyle podoba, Ŝe jest to taka swoista kwintesencja 
duŜej części gdańskich rodzin, dla mnie jest ciekawa rzeczą i bardzo słuszną 
aczkolwiek dość ułomnie na tym etapie zrobioną to jest raport otwarcia tego 
programu, czy my moŜemy się pokusić bo to jest program 3-letni  Ŝeby na przykład 
pod koniec kadencji w 2014 roku pokusić się na wstępną analizę tego programu.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Ja nie wiem co pan radny miał na myśli mówiąc, Ŝe ta część jest ułomna. Dla nas 
ułomnością jest kwestia następującej treści a mianowicie my szeregu danych, które 
powinniśmy monitorować i myśmy dotychczas tego nie czynili, w związku z tym 
podzieliliśmy się tylko w raporcie otwarcia tymi danymi, które były przy tym 
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systemie obowiązującym moŜliwe. natomiast przy dokładnym czytaniu programu 
państwo wyczytacie, Ŝe my będziemy to monitorowanie robili szerzej, w związku z 
tym powstanie w ciągu tego pierwszego roku uzupełnienie tego raportu otwarcia 
nie dające moŜliwości śledzenia  ale uzbieramy te dane, których nie mogliśmy w 
tym raporcie otwarcia umieścić. Obiecuję, Ŝe od momentu przejścia na emeryturę 
będę ten obraz rodziny starała się wypracować bo jest to zadanie do wnikliwej 
analizy wymagającej duŜo czasu.  
 
Piotr Gierszewski – członek komisji  
Ja chylę czoła wszystkim tym, którzy się tej próby podejmują bo to jest dopiero 
początek i liczę, Ŝe będzie kontynuacja.  
 
Nie było więcej pytań, i głosów w dyskusji, przystąpiono do głosowania nad 
pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie  5 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
OPINIA  Nr 30-12/144/64/2012 – załącznik nr 11 do protokołu. 
 
 
     PUNKT 5 
Sprawy bieŜące, wolne wnioski, korespondencja.  
 
 
Przewodnicząca Komisji poinformowała o następującej korespondencji: 
 

• Od Polikliniki Onkologicznej z prośbą o interwencję. 
 

Przewodnicząca Komisji poprosiła p. Ewę Kamińską o przedstawienie sytuacji.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Cała historia polega na tym, Ŝe administrowanie tym budynkiem gdzie znajduje się 
Poliklinika Onkologiczna  zostało przejęte  przez marszałka w momencie, w którym 
zaczęli inwestować w rozwój wojewódzkiej poradni onkologicznej. Elementem tej 
umowy przekazującej administrowanie były zapisy w tej umowie, Ŝe marszałek 
zobowiązuje się  do przejęcia administrowania tą nieruchomością z całym 
dobrodziejstwem inwentarza czyli oznaczało to, Ŝe powinien zachować umowę 
najmu w stosunku do Polikliniki w takim zakresie jakim ją przejął, natomiast kaŜda 
zmiana jest juŜ zmianą negocjowaną między nim a Polikliniką. JeŜeli marszałek 
zachował się na zasadzie nienegocjowania tych zmian tylko wyznaczenia to 
Poliklinika musi zwrócić się do Marszałka odnosząc się do odpowiednich zapisów 
umowy Ŝądając jednak negocjowania wprowadzanych do tej umowy zmian. My nie 
jesteśmy w tej sytuacji absolutnie stroną aczkolwiek Wydział Skarbu zwrócił się do 
marszałka o wyjaśnienie co się właściwie stało i czekamy na odpowiedź. I tylko tyle 
moŜemy zrobić a Poliklinika nawet jeŜeli marszałek nie odpowie i nie będzie chciał 
negocjować to ma prawo zaskarŜenia niewywiązywania się z umowy ale to jest 
zaskarŜenie drogą sądową.  
 
Jacek W. Teodorczyk – członek komisji  
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Ja się cieszę, ze pani prezydent potwierdza, Ŝe pan marszałek powinien 
przestrzegać zapisów, które zostały zawarte przez miasto Gdańsk i do końca 2014 
roku te zapisy powinny być nienaruszone i sądzę,  Ŝe ta Poliklinika napisała do nas 
w tym sensie Ŝeby przypomnieć, Ŝe gro pacjentów jest z Gdańska. w razie czego 
zostaje im powództwo cywilne gdyby to nie pomogło i Wojewódzkie Centrum 
Onkologii zwróciło się o podwyŜszenie czynszu czyli naruszało przepisy.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Ja poprosiłam Wydział Skarbu Ŝeby przygotował to pismo, dlatego Ŝe ja nie mam 
dostępu do tej umowy. 
 
Jacek W. Teodorczyk – członek komisji  
I bardzo dziękuję za to pisma, ja sądzę, Ŝe oni chcieli poinformować władze miasta 
Gdańska co się dzieje.  
 

• Sprawa przetargu na DPS i Przychodnię na Przymorzu Małym  
 
Przewodnicząca Komisji poprosiła o wyjaśnienie na jakim etapie jest sprawa 
przetargu.  
 
Ewa Kryczało – Dyrektor Wydziału Polityki Społecznej UM 
Ma tam powstać DPS w związku z tym trzeba zdobyć od pani Skarbnik zgodę na to, 
Ŝe będzie wieloletnie finansowanie działalności DPSu i to jest w trakcie 
załatwiania. W momencie kiedy taka zgoda będzie będziemy poszukiwać środków 
na rozpoczęcie inwestycji.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
A na kiedy przewiduje się zakończenie sprawy przetargu?  
 
Jacek W. Teodorczyk – członek komisji  
Rozumiem, Ŝe ma to być w systemie publiczno-prywatnym czyli formie przetargu 
miasto będzie szukało inwestora, więc dlaczego powiedziała Pani, Ŝe będziecie 
szukali środków?  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
JeŜeli to jest realizowane w partnerstwie publiczno – prawnym to jest jedna 
sprawa ale realizacja tego zadania wymaga sprzęŜenia środków i wśród tych 
sprzęŜonych środków są środki NFZ, są środki miejskie i środki prywatne, w związku 
z tym my ani tych prywatnych, ani tych z Funduszu gwarantować nie jesteśmy w 
stanie, te środki gwarantuje kwestia jedynie, Ŝe jeŜeli istnieje potrzeba i zgłoszona 
zostanie oferta, to NFZ musi na nią odpowiedzieć, nie musi odpowiedzieć na 
wysokość oferty natomiast na te środki na prowadzenie tego zadania, które 
jesteśmy winni z budŜetu miasta bo one dotyczą realizacji naszego miejskiego 
zadania musimy mieć gwarancję.  
 
Janina Liedtke – Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku  
Mamy zaproponowane 30 miejsc i od chwili kiedy postawią je do dyspozycji my 
byśmy je wykorzystali bo ich potrzebujemy ale jest problem w finansowaniu.  
 



8 
 

Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Pani pyta o czas – to wprowadzenie tego do Wieloletniej Prognozy Finansowej nie 
przekracza roku 2013, to jest tylko posunięcie, które w 2013 musi być wykonane i 
w momencie kiedy zostanie ono wykonane i Rada miasta uchwali to wprowadzenie 
do prognozy finansowej tego zadania, to na pewno ten przetarg zostanie rozpisany. 
Te działania powinny się do końca 2013 roku skończyć. Będziemy chcieli Ŝeby 
budowa mogła się zacząć w 2014 roku.  
 

• Od Posła Piotra Baucia w spr. dofinansowania przez Miasto in vitro 
 
Przewodnicząca Komisji zaproponowała złoŜyć następujące pismo do p. Ewy 
Kamińskiej – Z-cy Prezydenta Miasta: 
 

W związku z wnioskiem pana Piotra Baucia - Posła na Sejm RP oraz Klubu 
Gdańsk 2 Ruchu Palikota, skierowanego do Rady Miasta Gdańska, dotyczącego 
dofinansowania przez miasto Gdańsk do leczenia niepłodności metodą zapłodnienia 
pozaustrojowego, proszę o wydanie opinii w tej sprawie opartej na analizie 
finansowej przygotowanej przez Skarbnika Miasta Gdańska Panią Teresę 
Blacharską. 
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Oczywiście moŜecie państwo pytać panią skarbnik ale ja nie zamierzam 
podejmować tego działania, ja nie uwaŜam, Ŝeby miasto miało jakiekolwiek 
zobowiązania do współfinansowania działania medycznego, mnie nie wolno 
wydawać publicznych pieniędzy na finansowanie działań stricte medycznych.  
 
Przewodnicząca poddała pod głosowanie przyjęcie zaproponowanej treści pisma.  
 
Komisja – jednogłośnie 5 głosami „za” – przyjęła propozycję pisma 
Przewodniczącej.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Abstrahując od wszelkich dywagacji moralnych miasto nie dysponuje zasobami, 
które mogłyby zaangaŜować w podejmowanie decyzji komu dać, komu nie dać, kto 
się do tego kwalifikuje, jaki powinien być koszt czy wysokość to jest poza naszymi 
moŜliwościami.  
 
     PUNKT 6 
Informacje na temat Gdańskiej Spółdzielni Socjalnej – podsumowanie kolejnego 
roku działania 
 
Alina Kaszkiel – Suska – Prezes Zarządu Gdańskiej Spółdzielni Socjalnej  
Jest ze mną Daniel Gregorkiewicz, aktualnie koordynator Gdańskiej Spółdzielni 
Socjalnej, od stycznia dyrektor. Chciałabym najpierw ogólnie przybliŜyć zarys 
Gdańskiej Spółdzielni Socjalnej. Przesłaliśmy państwu materiały, które pozwolą 
zobrazować i zakres i przekrój naszych prac. Gdańska Spółdzielnia Socjalna na 
przestrzeni wielu lat przede wszystkim organizowała zasoby, badała moŜliwości,  
budowała profil. Był to wyjątkowo pracowity rok bo były prace związane i z 
dostosowaniem pomieszczeń i dostosowaniem siedziby do działań i badaniem 
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zasobów 7 róŜnych organizacji bo w skład Gdańskiej Spółdzielni Socjalnej wchodzą 
takie organizacje jak Stowarzyszenie przedsiębiorczości i rehabilitacji, Polskie 
Stowarzyszenie na Rzecz Osób z Upośledzeniem Umysłowym, Prometeusz, Monar, 
Fosa, Towarzystwo Św. Brata Alberta. KaŜda z tych organizacji ma za sobą grupy 
ludzi z wykluczenia społecznego, są to bezdomne matki, bezdomne osoby dorosłe, 
z problemem uzaleŜnienia, są osoby z zaburzeniami psychicznymi, osoby 
niepełnosprawne. Jest to grupa ludzi, którym poświęcamy bardzo duŜo uwagi i 
szczególnej troski. Gdańska Spółdzielnia Socjalna składając się z tych organizacji 
nie moŜe nie myśleć o tej grupie ludzi. Cała działalność to nie jest tylko biznes 
nastawiony na zysk. To jest przede wszystkim wspieranie tej grupy ludzi, którym 
dajemy szansę zaistnienia nie tylko w społeczeństwie ale przede wszystkim na 
rynku pracy mając nadzieję, Ŝe przynajmniej znacząca ich część odejdzie z pomocy 
społecznej. Załącznik numer 1 daje państwu jakby taki obraz w jakiej skali zleceń 
się poruszamy, jakie są to kwoty uzyskiwane z róŜnych zleceń, zestawienie nie jest 
uaktualnione, ono jest do października ale daje obraz w jakim przedziale kwot się 
zamykamy. Następne zestawienie z kolei obrazuje nasza pracowitość czyli ilość 
przetargów i zamówień publicznych, do których przystępuje Spółdzielnia, do tej 
pory było 30, zawsze pod koniec roku działalność Ośrodka Pomocy Społecznej a 
konkretnie projektu „Systematycznie do celu”, który tez obejmuje tę grupę ludzi 
wykluczonych społecznie daje nam szansę przystępowania do tych przetargów z 
klauzulą społeczną i obejmowanie wsparciem tejŜe grupy osób. Tabelki, które 
obrazują zatrudnienie  w Gdańskiej Spółdzielni Socjalnej bardzo mocno pokazują 
charakterystykę zatrudnień uzyskiwanych z działalności gospodarczej i dotacji. 
Działalność gospodarcza czyli zlecenia, wykonywanie prac porządkowych, 
remontów, dystrybucja, wszystko to są zlecenia krótkoterminowe obejmująca 
bardzo duŜą ilość osób ale na krótki czas. Dotacja całoroczna daje szansę i 
moŜliwość zatrudnienia przez okres całego roku. Obsługa tak duŜej ilości osób w 
krótkim czasie sprawia, Ŝe tą grupą osób muszą się zajmować profesjonaliści. 
Wsparcie dla Gdańskiej Spółdzielni jest niezbędne Ŝeby utrzymać tych 
profesjonalistów, którzy będą pomagali grupie osób zaistnieć na rynku pracy.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Dziękuję bardzo, czy są jakieś pytania?    
 
Piotr Gierszewski – członek komisji  
Kto jest załoŜycielem Gdańskiej Spółdzielni Socjalnej?  
 
Alina Kaszkiel – Suska – Prezes Zarządu Gdańskiej Spółdzielni Socjalnej  
ZałoŜycielem Gdańskiej Spółdzielni Socjalnej jest 7 podmiotów, organizacji 
pozarządowych. 
 
Piotr Gierszewski – członek komisji  
Wydaje mi się, Ŝe została trochę zmarginalizowana sprawa miasta Gdańsk. Intencją 
radnych miasta Gdańska było wzmocnienie działalności Spółdzielni.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Problem polegał na tym, Ŝe dla przejrzystości funkcjonowania Spółdzielni uznano, 
Ŝe gdyby organem załoŜycielskim było miasto to wówczas przekazujemy dotacje 
docelowe sami sobie i sami uczestniczymy w przetargach miasta. Opinią Wydziału 
Polityki Gospodarczej była opinia, Ŝe dla przejrzystości intencji i przejrzystości 



10 
 

działań miasto powinno nie być w gronie współtwórców tylko wspierać i miasto się 
do tego wsparcia zobowiązało i do finansowania tej części inkubacyjnej spółdzielni 
i zobowiązało się do występowania jako kupujący usługę czy korzystający z usług 
Spółdzielni podmiot dający przez to przykład innym podmiotom, Ŝe jest to 
moŜliwe. wszyscy się w Polsce zastanawiają nad tym dlaczego w ekonomię 
społeczną wprowadzone były ogromne środki z rozmaitych projektów europejskich i 
wszelakich a tak naprawdę podmioty ekonomii społecznej nie mają się najlepiej 
poza pojedynczymi spółdzielniami socjalnymi, które sobie dobrze radzą, to tak 
naprawdę to jest wszędzie ugór. Wydaje mi się, Ŝe ogromną barierą nie tylko 
zresztą dla Spółdzielni Socjalnej czy podmiotów ekonomii społecznej  jest prawo 
przetargowe, które tak naprawdę opiera się na kryterium ceny. Wszędzie tam gdzie 
w grę wchodzi działanie społeczne cena poszczególnej usługi niestety jest droŜsza 
dlatego, Ŝe w ta cenę wmontowany jest nie tylko uŜyty materiał i prosta praca ale 
w tą cenę wmontowane jest takŜe to, Ŝe tę pracę wykonuje człowiek, który 
wymaga dodatkowego wsparcia i nie da się tego wsparcia przynajmniej w jakiejś 
kwestii wliczać w cenę tej świadczonej usługi i to jest główny powód. Ja byłam 
uczestnikiem dyskusji na rozmaitych forach, na których się mówi o ekonomii 
społecznej, Ŝe ten element po prostu nie moŜe wygrać w sytuacjach przetargowych 
i mówienie na temat etyki biznesu i tego typu społecznego wymiaru w 
funkcjonowaniu nie jest w stanie do końca załatwić tej sprawy, poza tym myślimy, 
Ŝe jest to kwestia naszej kondycji ekonomicznej generalnie i rynku pracy i rynku 
usług przezywającego w tej chwili kryzysu. To jest takŜe kwestia, która tego 
obszaru dotyka dwa razy bardziej, w związku z tym ja chylę czoła przed waszą 
determinacją i Ŝe nie chcecie dać za wygraną. Mam nadzieję, Ŝe moŜe uda się 
GOMowi tym razem bo Gdański obszar metropolitarny występuje z projektem 
OWESowskim i ze uda nam się w związku z tym poszerzyć  ten obszar wsparcia i 
funkcjonowania ekonomii społecznej w tym obszarze metropolitarnym na tyle, Ŝe 
skorzysta z tego takŜe spółdzielnia. Trzeba ten obszar wspierać róŜnymi drogami, 
nie wiem czy rzeczywiście uratowałoby sytuację do końca członkowstwo miasta, 
nie jestem wcale przekonana, Ŝe to byłoby jakieś lekarstwo.  
 
Piotr Gierszewski – członek komisji  
Ja teŜ tego nie wiem i dlatego zadałem pytanie bo w nazwie jest „gdańska” 
spółdzielnia socjalna ale juŜ jest konkurencja spółdzielni i słyszałem, Ŝe szykuje się 
trzecia  i będziecie mieli co raz trudniej.  
 
Alina Kaszkiel – Suska – Prezes Zarządu Gdańskiej Spółdzielni Socjalnej  
Dlaczego tak bardzo jest nam potrzebna pomoc miasta? Ta spółdzielnia jest 
naprawdę nietypowa bo czym innym są spółdzielnie społeczne konkretnych, 
fizycznych osób, które mają pomysł na biznes i chwała im za to, niech wypełniają 
kaŜdą niszę, natomiast biorąc pod uwagę to jakie organizacje wchodzą w skład i 
jak ogromną rzeszę mamy do wsparcia, to są wszystko mieszkańcy Gdańska i 
podopieczni Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie. Oni dzięki spółdzielni wychodzą, 
mamy ileś osób zatrudnionych a ileś osób odeszło od zasiłku stałego i jest nadzieja, 
Ŝe mogliby się rozwijać dalej zawodowo gdyby były preferencje miasta, ja się nie 
boję konkurencji bo konkurencja jest jak najbardziej zdrowa.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji   
Proszę powiedzieć jaka jest w tej chwili kondycja Gdańskiej Spółdzielni Socjalnej i 
jakie są gwarancje finansowania na rok 2013, czy sprawa się rozwiązała?  
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Alina Kaszkiel – Suska – Prezes Zarządu Gdańskiej Spółdzielni Socjalnej  
Kondycja jest wzrostowa, ilość zleceń i ilość działań, do których przystępujemy ona 
lawinowo rośnie, mamy zbudowany profil, ograniczamy się do kilku konkretnych 
zadań i bardzo mocno mamy zaawansowane prace nad własną produkcją poniewaŜ 
mamy bazę lokalową, w tej chwili pracuje człowiek, który bada rynek i myślę, Ŝe 
to jest kwestia paru miesięcy kiedy ta własna produkcja ruszy więc to jest kondycja 
rozwojowa czyli idąca w kierunku rozwoju i nabierania siły i samodzielności.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji 
A jak wygląda kwestia finansowania?  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Myśmy przy wszystkich ograniczeniach budŜetowych, które musieliśmy zastosować 
weszliśmy z pułapu 30 tys. zł i chodziło nam o to, Ŝeby mieć moŜliwość przetrwania 
na pierwsze dwa miesiące funkcjonowania. Pierwsze pieniądze, które mogą się 
pojawić i które będziemy mogli w to zaangaŜować pojawią się dopiero po budŜecie 
krajowym czyli dopiero od marca. Pan prezydent zdecydował się dołoŜyć ze swojej 
rezerwy budŜetowej czyli 70 tys. i to są w tej chwili środki zapewnione natomiast 
będziemy się starali te środki uzupełniać, nie chcemy zostawić spółdzielni poniŜej 
finansowania tegorocznego w całości, natomiast zagwarantowania tego w budŜecie, 
który będzie procedowany w poniedziałek na tej samej wysokości nie było takiej 
moŜliwości, natomiast muszę powiedzieć, Ŝe jest to rzecz leŜąca na sercu i myślę, 
Ŝe sytuacja gorsza niŜ w tym roku nie będzie. To oczywiście nie jest finansowanie 
zapewniające burzliwy rozwój ale proszę nie zapominać, Ŝe my moŜemy 
finansować tylko działalność inkubacyjną tej spółdzielni, nie moŜemy przeznaczać 
na płace dla osób pracujących w sensie działalności gospodarczej.  
 
Janina Liedtke – Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie  
 Chciałam jeszcze dodać, Ŝe to z kolei my jako MOPR wspieramy spółdzielnię od tej 
strony działalności gospodarczej poszukując róŜnych zleceń, naturalnie zawsze nas 
obowiązują przetargi wobec tego musimy mieć świadomość, Ŝe mimo 
najszczerszych chęci nie jesteśmy w stanie im pomóc. Na pewno było tak jak pan 
radny powiedział, Ŝe były zamierzenia Ŝeby zbudować powaŜne przedsiębiorstwo 
ale z róŜnych powodów nie wyszło. Teraz ta spółdzielnia pokazała, Ŝe sobie dobrze 
radzi bo te pieniądze, które dostaje na przykład w ubiegłym roku to jest średnio 8 
tys. miesięcznie więc to nie pokryje wszystkich wynagrodzeń i kosztów utrzymania 
itd. Idą takimi małymi krokami, metodami prób i błędów do przodu, wydaje mi się, 
Ŝe oni w ten sposób budują sobie fajną bazę bo nic za szybko i za duŜo nie dostali. 
Natomiast dziwi mnie teŜ taka presja, Ŝeby od razu odnosić sukcesy a mnie się 
wydaje, Ŝe po prostu potrzeba czasu bo to jest tak trudna materia, to nie jest ani 
biznes, ani organizacja, natomiast to co my widzimy to widzimy jak świetnie 
próbuje spółdzielnia wyciągać naszych klientów i próbować z nimi pracować. Skutki 
są róŜne tak jak praca z naszymi klientami, nauczyliśmy się cierpliwości w stosunku 
do tej kategorii ludzi, która jest naszymi klientami, więc tu jest to działanie 
nieocenione.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Ja nie znam takiej spółdzielni w Polsce, która w przeciągu roku stanęłaby tak na 
nogi, Ŝe byłaby pręŜnym przedsiębiorstwem.  
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śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
Widzę w materiałach, Ŝe kilka zamówień było nieskutecznych a zleceniodawcą był 
Miejski Ośrodek Pomocy Rodzinie, jak to się stało?  
 
Alina Kaszkiel – Suska – Prezes Zarządu Gdańskiej Spółdzielni Socjalnej  
Prawa rynku, my nie mamy Ŝadnego doświadczenia i kalkulujemy kaŜde zadanie. 
 
śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
Kilka zadań jest takich bogatych w treści, naleŜałoby się do tego przygotować, 
czuliście potrzebę bycia w tym zadaniu ale jednak się nie udało, w czym był 
problem? 
 
Alina Kaszkiel – Suska – Prezes Zarządu Gdańskiej Spółdzielni Socjalnej  
W przetargach cena odgrywa rolę, ktoś dał niŜszą cenę. Te wszystkie organizacje, 
które tworzą Gdańską Spółdzielnię Socjalną kaŜda ma jakiś potencjał i jakiś zasób. 
W skład tej spółdzielni wchodzą nie tylko beneficjenci tej organizacji ale i 
kierownictwo, wiec my przystępując do tych przetargów bazujemy na swojej 
wiedzy, na swoich umiejętnościach i mimo chłodnej kalkulacji jest róŜnie, raz 
wygrywamy, raz przegrywamy mimo samego naszego podejścia, Ŝe chcemy ileś 
osób zatrudnić, Ŝe będziemy umieli to zrobić ale nie moŜemy tez do tego dokładać.  
 
Nie było więcej głosów w dyskusji, przystąpiono do kolejnego punktu.  
 
     PUNKT 7 
Rady Osiedla i ich działanie na rzecz lokalnych społeczności na przykładach 
Rady Osiedli: Brzeźno i Jasień 
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Mamy tu przedstawicieli dwóch rad osiedli – Jasień i Brzeźno, chciałabym Ŝeby rady 
osiedla opowiedziały nam o swoich działaniach na rzecz lokalnej społeczności, 
zacznijmy od Brzeźna.  
 
Cezary Śpiewak – Dowbor – Przewodniczący Zarządu Brzeźno 
Ja reprezentuję Radę Osiedla Brzeźno jako przewodniczący zarządu a takŜe 
Stowarzyszenie Kurort, które zostało załoŜone m.in. przez Radę Osiedla Brzeźno. 
Podjęliśmy szereg działań na rzecz lokalnej społeczności, łączymy te środki, które 
mamy w ramach budŜetu osiedla i teŜ stowarzyszenia. M.in. w ubiegłym roku 
posadowiliśmy urządzenia fitness w parku, w tym roku w ramach konkursu ale juŜ 
nie jako rada osiedla a jako stowarzyszenie pozyskaliśmy dwa małe place zabaw dla 
Brzeźna. Przez ostatnie lata w Brzeźnie działo się niewiele, szczególnie jeśli chodzi 
o infrastrukturę, place zabaw, które się cieszą duŜym zainteresowaniem 
mieszkańców, są posadowione w taki sposób aby były dostępne dla kaŜdego. To, co 
chcemy zrobić w przyszłym roku jeśli chodzi o infrastrukturę to dokończy ć budowę 
czterech kolejnych miejsc wypoczynkowo – rekreacyjnych i rozwinąć naszą 
działalność w zakresie projektów miękkich. W tym roku w ramach współpracy z 
miastem Gdańskiem jako stowarzyszenie zrealizowaliśmy m.in. zajęcia 
geriatryczne w przychodni w Brzeźnie oraz projekt pod nazwą „Plac sąsiedzki”. Pod 
tymi słowami kryje się zazielenienie obszaru, który do tej pory był zaniedbany, w 
planach jest usadowienie placu zabaw a w przyszłym roku w ramach środków rady 
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osiedla dołączenie urządzeń fitness takŜe śmiało mogę powiedzieć, Ŝe na koniec 
przyszłego roku jeśli chodzi o rekreację i wypoczynek, najmłodszych i najstarszych 
mieszkańców będziemy mieli bardzo dobrą infrastrukturę. Natomiast jeśli chodzi o 
projekty typowo społeczne to wystąpiliśmy jako stowarzyszenie w konkursie, który 
obecnie będzie rozstrzygany, organizowany przez wydział polityki społecznej i tam 
staramy się o środki m.in. na zajęcia, które będą przyczynkiem do powstania Domu 
Sąsiedzkiego i postanowiliśmy, Ŝe zaczniemy działać metodycznie, najpierw 
zadbamy o społeczność a potem lokal o infrastrukturę bo wychodzimy z załoŜenia, 
Ŝe musimy to robić dla kogoś. TakŜe na przyszły rok mamy plany Ŝeby zrobić 
zajęcia, zgromadzimy pewną społeczność i wtedy będziemy mogli pójść krok dalej. 
Ponadto staramy się równieŜ o środki na kurs komputerowy dla seniorów, równieŜ 
na zajęcia w Centrum Geriatrycznym i chcemy pójść krok dalej i przygotowaliśmy 
projekt takiego kompleksowego programu ochrony prawnej dla ofiar przemowy w 
rodzinie z problemem alkoholowym, który opiera się na trzech filarach: na pomocy 
doraźnej, pomocy prawnej dla ofiar w przemocy rodzinie, infolinii i szkoleń dla 
pracowników instytucji, które do tej pory stykały się z ofiarami przemocy w 
rodzinie ale niekoniecznie wiedziały o wszystkich regulacjach prawnych 
dotyczących tego tematu i środkach prawnych jakie moŜna wykorzystać dla 
przeciwdziałania przemocy w rodzinach alkoholowych takŜe postaramy się działać i 
na polu karnym i iść krok dalej. Połączenie tego rodzaju, Ŝe działamy jako rada 
osiedla, mamy teŜ szersze grono niŜ rada osiedla jako Stowarzyszenie Kurort 
Brzeźno pozwala Ŝeby robić to dla społeczności lokalnej. Pod koniec przyszłego 
roku jeśli chodzi o infrastrukturę naprawdę będzie się czym pochwalić i wbrew 
pozorom i wbrew pozorom nie są to działania bardzo kosztowne bo przebudowanie 
jednego placu zabaw byłoby droŜsze niŜ stworzenie łącznie 6 miejsc w 
poszczególnych komórkach osiedla. Staramy się równieŜ o zmianę tkanki społecznej 
i te zajęcia, które organizujemy pomagają nam wchodzić w to środowisko. 
Współpracujemy z Gdańskim Centrum Przeciwdziałania UzaleŜnieniom, tam są 
streetworkerzy, którzy juŜ w pewien sposób przeniknęli do tego środowiska i 
młodych ludzi 13, 14 15 lat starając się wciągnąć na dobrą ścieŜkę.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji 
Udało się namówić dyrektora Landowskiego do tego Ŝeby powstał taki klub 
streetworkerski, to będzie pierwszy  w tej okolicy klub dla streetworkerów, ci 
młodzi ludzie rzeczywiście dla lokalnej społeczności robią bardzo duŜo a sygnał 
rzeczywiście poszedł od rady osiedla. Zaprosiłam m.in. radę osiedla Brzeźno i radę 
osiedla Jasień poniewaŜ wiem, Ŝe bardzo dobrą opinię na temat jej działania krąŜą 
po Gdańsku, to jest to o czym rozmawiałam kiedyś z panem prezydentem na temat 
wspierania rad osiedli Ŝeby zakładały stowarzyszenia. Pan przewodniczący poszedł 
tutaj dwa kroki do przodu bo były na początku problemy z poradnią geriatryczną w 
Brzeźnie i w odzewie na sygnał prezydenta, w którym zobowiązał nas do 
zorganizowania wsparcia dla tej poradni, powstało Stowarzyszenie Brzeźno, i to 
bardzo fajnie się rozwija, liczę, Ŝe to będzie się działo dalej. Teraz poproszę panią 
z Jasienia, tutaj z kolei jest duŜo zajęć sportowych, proszę nam opowiedzieć co się 
u was dzieje.  
 
Magdalena Nowicka – Przewodnicząca Zarządu Osiedla Jasień  
My mamy inną specyfikę jeŜeli chodzi o dzielnicę, działamy od półtora roku więc 
dopiero rozwijamy skrzydła. Bazujemy na szkole bo nie ma innego miejsca 
kulturalnego, właściwie to była sypialnia. W oparciu o wuefistów staramy się 
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dotrzeć do młodzieŜy, robimy to poprzez sport. Faktycznie udaje nam się ich 
wyciągnąć z domu, ostatnio wybudowano nam boisko szkolne gdzie 
zorganizowaliśmy turniej piłkarski, stawiło się 30 druŜyn dorosłych. Aktywujemy teŜ 
ludzi starszych, juŜ po raz drugi robimy wigilię, w tym roku było 110 osób, były 
nawet tańce. Mieliśmy tez pierwszy raz zorganizowaną imprezę biegową, bardzo 
duŜo ludzi wystartowało. Zawsze na czymś bazujemy, to nie jest tak, Ŝe my sami 
wszystko zrobimy. Mamy dwa place zabaw przy szkole oddane w listopadzie. DuŜo 
się u nas buduje, chcieliśmy zrobić park ale okazuje się, Ŝe tam będzie za chwilę 
budowa.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
To są specyficzne, inne działania niŜ w Brzeźnie poniewaŜ tam jest stowarzyszenie.   
 
Cezary Śpiewak – Dowbor – Przewodniczący Zarządu Brzeźno 
Ja jednak dopatruję się tutaj pewnych cech wspólnych bo u nas w centrum 
geriatrycznym teŜ były tańce.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 
 
Jacek W. Teodorczyk – członek Komisji  
Ja zauwaŜyłem, Ŝe większą aktywnością wśród seniorów wykazują się kobiety.  
 
Ewa Kryczało – Dyrektor Wydziału Spraw Społecznych UM 
Nie do końca, bo robiliśmy badania w zakresie prozdrowotnym mieszkańców 
Gdańska i męŜczyźni wykazują się większą aktywnością fizyczną, w kaŜdym razie 
tak deklarują.  
 
Janina Liedtke – Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku 
Pozwoliłam sobie zaprosić na to posiedzenie dwie kierowniczki centrów pracy 
socjalnej i dzięki naszym łącznikom w CPS bardzo dobrze nam się z radami dzielnic 
pracuje, takŜe chciałabym w imieniu dyrekcji MOPRu podziękować państwu za 
współpracę.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Ja równieŜ dziękuję wszystkim gościom za cierpliwe wysłuchanie naszych 
comiesięcznych zmagań i mam nadzieję, Ŝe będziemy kontynuować współpracę z 
radami osiedla. Dziękuję.  
 
Nie było więcej głosów w dyskusji, na tym posiedzenie zakończono.  
      
       Przewodnicząca Komisji  
      Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia 
       Rady Miasta Gdańska 
 
      Beata Dunajewska – Daszczyńska  
 
 
Protokołowała 
Monika Zawisza, Biuro Rady Miasta Gdańska 


